
Iz poročila deželnega odbora za 1. 1898 
uvidimo, kako veliko dežela štajarska žrtvuje 
za nemške šole, a kako bore malo t. j . nič 
za slovenske šole. 

Zaman kažemo na število slovenskega 
prebivalstva 400.480 Slovencev proti 847.923, 
zaman na visokost plačanega davka. Iz de
želnih dohodkov vzdržuje se deželna višja 
realka v Gradcu in deželna višja gimnazija 
v Ptuji in niti ena slovenska srednja šola. 
Narobe; deželnemu odboru se je celo po
trebno zdelo nasprotovati dvojezični celjski 
spodnji gimnaziji, ki dežele nič ne stane. 

Dežela vzdržuje ali pa podpira 13 nemških 
meščanskih šol, a niti jedne slovenske; kme
tijski šoli v Mariboru in Grottenhofu sta 
nemški; v Ljubnu je deželna gorska in topil
niška šola. 

Pravico imamo torej zahtevati, da se 
vsaj kmetijska šola šola v Mariboru postavi 
na tak učni načrt, da bi jo vsak učenec iz 
naših ljudskih šol mogel že od začetka s 
haskom obiskovati, ne pa da mora celo leto 
tratiti samo za nemški nauk. Po pravici bi 
zahtevali tudi ustanovitev deželne obrtne šole 
na podlagi slovenskega učnega jezika. 

Toda poznamo večino deželnega zbora 
in ne upamo v kratkem, da bi se izpreme
nilo. Ali nekaj pa nam mora vendar dežela 
storiti. Mi mislimo na večjo podporo v vino
rejskih zadevah. Znano je, da ljutomerski 
okraj daje najboljšo vinsko kapljico. V teh 
goricah, ki se raztezujejo od Ljutomera proti 
Ormožu, leže neizmerni zakladi. Ti zakladi 
so dajali svoj sad, dokler je bila stara trta 
močna in zdrava. Toda tudi tu je uničila 
strupena rosa in trtna uš gorico za gorico. 
Treba je s težkim trudom predelavati gorice, 
žrtvovati denar in delo. Pa od vseh stranij 
se čuje tožba, da nam manjka dobrih, v 
kulturi amerikanskih trt izvežbanih delavcev
prednikov in viničarjev. Dežela sicer vzdržuje 
9 mesečne viničarske kurze v Ptuji, Mariboru 
in Lipnici ali to ne zadostuje. Da se rešijo 
neprecenljive ljutomerske, ormožke in rad
gonske gorice trebalo bi ustanovitve vini
čarske šole v Ljutomeru. 

Le ako bi na mestu samem bila prilika 
obiskovati take nauke, izobraževalo bi se 
zadostno število. Tukaj bi za zimske tečaje 
niti posebnih podpor ne bilo treba. Tamošnje 
razmere so za tako šolo silno ugodne. Šolske 
prostore ima že krasna FrancJožefova šola. 
Gorice so pred pragom in okoliško ljudstvo 
je uka željno in prebrisano. To zadevo bo
demo kot silno skromno zahtevo našim de
želnim poslancem na srce položili. R. 

Kakšnih šol nam treba? 


